

## **"Umzug im Alter" - Eine ökogerontologische Studie zum Wohnungswechsel privatwohnender Älterer in Heidelberg**

*"Relocation in Old Age" - An environmental-gerontological study on relocation among elderly in private households in Heidelberg*

### **Projektbeschreibung / project description:**

In halbstandardisierten telefongestützten Interviews wurden N = 217 über 60jährige (62,2% Frauen, 37,8% Männer, im Mittel 70,7 Jahre alt), die in einem Zeitraum von durchschnittlich rund zwei Jahren vor der Erhebung innerhalb oder nach Heidelberg umgezogen sind, befragt. Dabei wurden neben Rahmenbedingungen (z.B. Haushaltsform, Wohnstatus, Rüstigkeit) sowohl individuelle Umzugsmotive, als auch infolge des Wohnungswechsels auftretende objektive Veränderungen der sozial-räumlichen Umwelt erfragt (Ausstattung, Erreichbarkeit, Anregungsgehalt, soziale Einbindung).

*Semistructured phone-based interviews were conducted with N=217 older adults, 60 years of age and over (37.8% male, 62.2% female, mean age = 70.7 years) who moved on average two years before the data-collection to or within Heidelberg. Besides basic variables (e.g., living arrangement, housing tenure, subjective health), subjective move motivations and objective changes in the social and physical environment due to the relocation (e.g., standard amenities, stimulation, availability of resources, social network) were the main target of the assessment.*

### **Projektbezogene Publikationen / related publications:**

Oswald, F., & Rowles, G. D. (2006). Beyond the relocation trauma in old age: New trends in today's elders' residential decisions. In H.-W. Wahl, C. Tesch-Römer, & A. Hoff (Eds.), *New Dynamics in Old Age: Environmental and Societal Perspectives* (pp. 127-152). Amityville, New York: Baywood Publ.

Oswald, F., Schilling, O., Wahl, H.-W., & Gäng, K. (2002). Trouble in paradise? Reasons to relocate and objective environmental changes among well-off older adults. *Journal of Environmental Psychology*, 22 (3), 273-288.

Oswald, F., Wahl, H.-W., & Gäng, K. (1999). Umzug im Alter: Eine ökogerontologische Studie zum Wohnungswechsel privatwohnender Älterer in Heidelberg. *Zeitschrift für Gerontopsychologie und -psychiatrie*, 12 (1), 1-19.

### **Projektleitung / project directorship:**

PD Dr. Frank Oswald (Kontakt)  
Prof. Dr. Hans-Werner Wahl

### **Wissenschaftliche Bearbeitung / scientific project staff:**

Dipl.-Psych. Karin Gäng

### **Förderung / funding:**

DZFA